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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Varga Mihály, pénzügyminiszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Miért csak 4,5%-os emelést adnak novemberben a 
nyugdíjasoknak? Miért nem segít a kormány a kisnyugdíjasokon?" 

Tisztelt Miniszter Úr!
 
Magyarország egy soha nem látott megélhetési katasztrófa küszöbén áll: folyamatos drágulással,
kétszámjegyű inflációval, harmatgyenge forinttal,  a nemzetközi környezetnek kitett gazdasággal,
energiaár-robbanással,  szétszakított  társadalommal.  A kormány  megszüntette  a  rezsitámogatást,
ígérete ellenére az energiaár nagy részét az emberekre hárította. A bejelentett áram- és gázáremelés
a  semmiből  jött:  hónapokon  át  az  ellenkezőjéről  beszélt  minden  kormánytag  a  2022-es
kampányban!
Miközben  Európa  más  országaiban  éppen  növelik  a  kormányok  a  cégek  és  az  emberek
rezsitámogatását,  az  Orbán-kormány  nemcsak  az  árakat  növeli  indokolatlan  mértékben,  hanem
óriási  ÁFA bevétel  növekményt  szed  be  a  lakosságtól.  A kormány  segítség  helyett  mélyíti  a
válságot:  évtizedes  rossz  döntései  sorban  omlanak  össze  és  szakadnak  minden  ember  nyakába
napról  napra,  forintról  forintra.  Különösen nagy terhet  jelent  mindez ez azok számára,  akiknek
alacsony  a  jövedelme  főként,  ha  energiafogyasztásukat  nem tudják  csökkenteni,  mert  otthonuk
rosszul szigetelt, és/vagy mert nem korszerűek a berendezéseik.
A brutális infláció miatt a nyugdíjak is elértéktelenedtek ezzel súlyos megélhetési válságot okozva
az érintettek számára. Ráadásul éppen az alapvető élelmiszereknek ára nőtt a leginkább: a margarin
(66,9%), a kenyér (64,3%), a sajt (61,0%), a száraztészta (57,9%), a tejtermékek (54,7%), a vaj és
vajkrém (54,5%), a péksütemények (45,4%), a tojás (42,0%), a rizs (40,9%), a baromfihús és az
édesipari lisztesáru (40,4%) drágult.
A nyugdíjak  évközi  emelése  (amivel  eddig  8,9%-os  lett  az  éves  emelés  mértéke)  már  akkor
kevésnek bizonyult,  amikor júliusban kifizették azt,  most pedig már 10,6% ez a mutató,  sőt az
elmúlt  egy  évre  vonatkozó  nyugdíjas  infláció  a  16  százalék  közelébe  ért.  A kormány  pedig
tétlenkedik,  november  előtt  nem nyújt  semmilyen többlettámogatást  a  nyugdíjasoknak,  akiknek



 
addig még egy hónapot kell várniuk. De addig is kell fizetni a számlákat, addig is kell ételt venni,
ne adj’ isten cipőt, kabátot.
Sajnos  az  elmúlt  évtizedben  a  nyugdíjak  jelentősen  leszakadtak  a  bérektől.  Az  átlagnyugdíj
átlagkeresethez való aránya néhány éve még 67% felett volt, ma már 50% alá csökkent, miközben a
boltokban ugyanazt  az  árat  kell  megfizetnie  munkavállalónak és  nyugdíjasnak egyaránt.  Ennek
következménye az is, hogy tovább nőttek a régi és az új nyugdíjak közötti különbségek.
A nyugdíjasok jelentős része nagyon alacsony nyugdíjat kap: több mint egymillió nyugdíjas 140
ezer  forintnál  is  kisebb  összegű  ellátást  kap,  a  167  ezer  forint  körüli  átlagnyugdíjnál  pedig  a
nyugdíjasok  bő  kétharmada  kap  kevesebbet,  miközben  néhányan  többmilliós  ellátást  kapnak
havonta.
Világosan látszik tehát, hogy az alacsony nyugdíjban részesülő idősek, akiknek a juttatása sokszor
még  a  létminimum  szintjét  sem  éri  el,  nem  fogják  tudni  kifizetni  a  sokszorosára  emelkedő
rezsiárakat.
 
Ehhez képest a kormány, miként az a tegnap megjelent kormányrendelet tartalmazza, mindössze
4,5%-os visszamenőleges nyugdíjemelést, illetve egységesen 10 ezer forintos nyugdíjprémiumot ad
a nyugdíjasok.
Előbbi fontos, de nem elégséges lépés, hiszen így a nyugdíjak értéke 2022-ben összesen a januári
5%, a júliusi 3,9% és a novemberi 4,5% alapján mindössze 13,4%-kal nő. Ez pedig - az egyes
számítások szerint - a téli hónapokban akár 20%-ot meghaladó inflációhoz, és a már jelenleg is 30%
(egyes esetekben 60%) fölötti élelmiszer-inflációhoz képest egyáltalán nem tűnik elegendőnek. Már
júliusban  volt  olyan  szakértő,  aki  akkor  legalább  6%-os  emelést  tartott  volna  indokoltnak.
Kérdésem: Miért csupán 4,5%-os emelést adnak novemberben a nyugdíjasoknak?
Az egységes nyugdíjprémium fontos, éppen erről is szólt a Magyar Szocialista Párt nemrégiben
benyújtott javaslatának (az átlagnál alacsonyabb összegű nyugdíjban részesülő nyugdíjasok kiemelt
támogatása és a nyugdíjak értékállóságának biztosítása érdekében szükséges intézkedésekről szóló
H/1153. számon benyújtott  javaslat)  egyik pontja. Ezzel együtt  meg kell jegyezni, hogy az idei
költségvetésben 68,46 milliárd forint volt betervezve a nyugdíjprémium kifizetésére, ám az Ön mai
bejelentése szerint mindez 23,5 milliárd forintba kerül.  Kérdésem: Mi lesz a maradék közel 45
milliárd forinttal?
Egyes szakértők már többször is rávilágítottak arra, hogy külön foglalkozni kellene az alacsony
nyugdíjakkal  is,  az  abból  élőkkel.  Egyesek  akár  tízszázalékos  emelést  adnának  a  legkisebb
nyugdíjból  élőknek,  (pl.  minden  százezer  forint  alatti  ellátásban  részesülőnek),  bár  ma  már  az
átlagnyugdíj sem elegendő a valódi létfenntartáshoz.  Kérdésem: Miért nem segít a kormány a
kisnyugdíjasokon?  Például  az  előbb  említett  45  milliárd  forintból  akár  40-50  ezer  forint
kiegészítést lehetne adni a legkisebb nyugdíjakból élőknek.
 
A már említett javaslatban egyebek mellett arra is kitértünk, hogy:
1. A 13. havi ellátást is azonos összegben kapják az érintettek a rendelkezésre álló keretből. A
13. havi ellátás és a nyugdíjprémium azonos összegben való kifizetése azt  jelenti,  hogy így az
alacsonyabb nyugdíjban részesülők magasabb összegű ellátást kapnának, ez pedig érdemi segítséget
jelentene számukra, és gátolná az egyre erősebb polarizálódást is. A javaslat előnye, hogy mindezt
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költségvetési többlet kiadás nélkül teszi megvalósíthatóvá, és a nyugdíjasok több mint kétharmadát
kedvezően  érintené.  A 13.  havi  nyugdíjnál  ez  lényegében  az  átlagnyugdíj  összegét  jelentené
mindenki számára (nagyjából 167 ezer forint). A nyugdíjprémiumnál már tavaly is azonos összegű
juttatást adott a kormány minden érintettnek a havi ellátásának összegétől függetlenül (akkor ez 80
ezer forint egyszeri juttatást jelentett).
2.  Az  átlagnyugdíjban  vagy  annál  kisebb  nyugdíjban  részesülő  nyugdíjasok  a  fűtési
időszakban rezsitámogatási utalványban részesüljenek, amelynek értéke legalább a havi 10
ezer  forintot  érje  el. A vágtató  infláció  miatt  a  költségvetésbe  érkező  többlet  ÁFA-bevételek
biztosítják annak a mintegy 70 Mrd forintnak a fedezetét, amelybe az intézkedés végrehajtása kerül.
A rezsitámogatási utalvány bármilyen rezsi kifizetésére felhasználható lenne. Ez fontos kiegészítő
eleme lenne az MSZP által már kidolgozott Rezsistop!-csomagnak.
3.  Az  éves  januári  nyugdíjemelés  mértéke  a  KSH  által  közölt,  a  tárgyévet  megelőző  év
augusztusára  vonatkozó,  éves  alapon  számított  nyugdíjas  fogyasztói  árindexe  alapján
kerüljön  megállapításra.  Így  jövőre  januárjában  a  nyugdíjasok  nem  a  Fidesz-kormány  által
javasolt 5,2%-os, hanem 15,7%-os emelésben részesülnének.
4.  Az  éves  emelést  korrigálják  negyedévente  a  KSH  által  számított  nyugdíjas  fogyasztói
árindex alapján. Ez utóbbi két lépés lehetővé tenné, hogy véget vessünk annak a folyamatnak,
amelyben a nyugdíjasok hónapokig hiteleznek a kormánynak.
 
Mindezek miatt kérdezem Miniszter Urat:
1. Támogatja-e a kormány az MSZP javaslatait? 
2. Támogatják-e, hogy azonos összegben kapják a nyugdíjasok a 13. havi nyugdíjat? 
3. Támogatják-e, hogy az átlagnyugdíj alatti ellátásban részesülők rezsitámogatási utalványt
kapjanak?
4.  Támogatják-e,  hogy  a  már  elfogadott  törvényhez  képest  háromszoros  mértékben
emelkedjenek a nyugdíjak annak érdekében, hogy megőrizzék értéküket? 
5.  Támogatják-e,  hogy  negyedévente  hozzá  kelljen  igazítani  a  nyugdíjakat  a  tényleges
inflációhoz, és hogy ne kelljen hónapokig a nyugdíjasoknak hitelezni a kormánynak?
Ha a kormányt érdekli a nyugdíjasok sorsa, akkor nem tétlenkedik, hanem mielőbb megteszi ezeket
a  lépéseket.  Jó  lenne,  ha  a  kormány  –  az  idősek  érdekében  –  meghallgatná  az  érdekvédelmi
szervezetek, és az ellenzék javaslatait is!
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